
Portici" la Zelda Fitzgerald, şi de operele 
literare ale celor mai apreciaţi şi iubiţi 
autori, de la Shakespeare la Maiakovski, 
de la Pirandello la O'Neil l . 
În prezent, fiind invitat să predau lecţii de 
balet clasic şi contemporan in multe din 
teatrele şi trupele europene şi in cadrul 
"stage"-urilor internaţionale, imi indrept 
eforturile către o îmbinare armonioasă 
intre principiile dansului clasic şi ale celui 
contemporan. Încerc să construiesc lec
ţiile in aşa fel încât dansatorii de balet 
contemporan să primească o solidă bază 
clasică (pe care, de obicei, nu o au), iar 
balerinilor clasici incerc să le imprim o 
mişcare mai amplă, mai fluidă şi mai 
l iberă. 
Deşi mijloacele mele de expresie sunt 
net contemporane, incerc să nu-mi reduc 
viziunea asupra baletului modem la o 
simplă căutare de noi elemente tehnice 

inl in memorjam 

A 

"seci". 
Îmi place să cred că dansul izvorăşte din 
adâncul firii noastre, trecând prin mărun
taie şi ajungând in vârful degetelor şi al 
firelor de păr şi că undeva există un punct 
de întâlnire intre diferitele forme de balet, 
in aşa fel încât să rezulte o formă unică, 
totală, instinctivă dar şi cizelată, aşa cum 
m-au învăţat primii mei maeştri: băştinaşul 
congolez şi discipolul lui Cecchetti. 
În cadrul predării de balet (clasic sau con
temporan) un element esenţial il consti
tuie muzica; ea trebuie să meargă mână in 
mână cu dansul, ba mai mult, dansul 
izvorăşte din ritm şi melodie. Din păcate, 
se întâlnesc foarte rar colaboratori, a
companiatori, corepetitori (şi colegii mei, 
cred, vor fi de acord cu mine) care să aibă 
pregătirea tehnică, calităţi le muzicale şi 
sensibil itatea necesară pentru a urmări şi 
susţine o lecţie şi pentru a-1 inspira şi ajuta 

pe pedagog. Printre cei puţini dotaţi cu 
har pe care i-am întâlnit de-a lungul tim
pului o amintesc cu plăcere pe Marianna 
Ştarc, cu care incerc să colaborez cât pot 
de des. Între noi se stabileşte acel contact 
profesional şi temperamental de care 
este nevoie pentru ca o lecţie să decurgă 
bine nu numai din punct de vedere didac
tic, dar şi intr-un permanent "crescendo" 
artistic. Şi acest fapt mă face să mă rein
torc cu gândul la o total itate a expresiei 
artistice, in care dansul, muzica, deco
rurile, costumele şi mai ales sensibilitatea 
creatorilor şi interpreţilor să se imple
tească intr-o unică, minunată armonie de 
sentimente umane. 

A consemnat Sara Stark 
Madrid, Asociaci6n Cultural "Por la 

danza", 20 ianuarie 1 999 

Portret 1n  og l inda amint i r i i  
Astă-toamnă, după Festival, m-am despărţit de Dan Brezuleanu pe fondul unei discuţii incordate, cu dinţii incleştaţi. 
Era o prostie din partea fiecăruia, evident, dar aveam scuze. El nu mai avea răbdare cu ceilalţi fiindcă nu mai avea timp şi tot 
ce-l privea căpătase o anumită u rgenţă. Eu incercam să mă comport normal, ca şi cum ar fi existat o dată viitoare, 
când lucrurile se puteau limpezi la rece. Conştiinţa despărţirii iminente mă pune totdeauna în încurcătură -
incerc să o păcălesc prefăcându-mă că nu mă apasă ... 
Va mai exista un Festival Internaţional de Creaţie Coregrafică în 1 9991 Ce se va întâmpla 
cu Fundaţia Coregrafică Română, înfiinţată de el, de care-şi legase atâtea speranţe? Probabil că, din superstiţie, 
nu şi-a clarificat socotelile cu posteritatea. Prea mai avea multe proiecte. Cum să pleci aşa, când Festivalul avusese deja 
şapte ediţii, promitea să devină o emblemă a oraşului şi o manifestare de prestigiu internaţional? Când începuseră să 
se contureze idei legate de un învăţământ coregrafie superior la laşi? Cum să-ţi iei concediu fără l imită de la proprii le-ţi 
intenţii, când ştii cât te-au costat cele duse până la capăt? 
Crescut în respectul baletului clasic, ca majoritatea 
generaţiei sale, de care s-a detaşat prin tinereţea şi prospeţimea spiritului, Dan Brezuleanu avea 
un ochi curat, o judecată nepărtinitoare, o exprimare gazetărească judicioasă şi o surprinzătoare acceptare a noului şi a 111111•�1111 diversităţi i .  

Nu o dată l-am bombănit pentru probleme care cereau 
- organizare din partea unui visător boem. 

În acele împrejurări intra însă în acţiune sufletistul, care 
punea la bătaie, în compensaţie, timpul, banii şi sănătatea 
personală. 
Nu pot să-I vorbesc numai de bine pentru că 
nu-l socotesc plecat cu totul dintre noi. La toamnă, în 
preajma Sfintei Paraschiva, dacă va fi să fie, î1 voi regăsi 
în holurile Teatrului "Luceafărul", şchiopătând uşor 
şi oftând din cauza morilor de vânt care pun în mişcare 
roţile financiare ale culturii. Şi-mi va povesti iarăşi cu 
însufleţire că e pe cale să scoată un nou număr din 
revista "Dans festival" şi că ideea înfiinţării unui colegiu 
coregrafie la laşi promite să prindă contur. Iar eu o să 
mă cert din nou cu el, Dumnezeu ştie de ce, ca şi cum 
ar mai exista o dată viitoare ... 

Vivia Săndulescu 

33 � https://biblioteca-digitala.ro




